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obřany brzy ,
nají ředitele

'ychiatrie
HA Dobřanská psychiatrická
iocníce byv příštím týdnu rnoh-
tllt po více než roce nového ředi-
l. Předchozího šéfa Vladislava
ku odvolal ministr zdravotnictví
uopluk Němeček loni v květnu,
ri pacient čtvrt roku po propuš-
z nernocniční péče zavraždil v
rlll Břlze mladou knihovnici.
Výběrová komise musí nejprve
loudit všechny uchazeče a poté
mučí nejvhodnějšího kandidá-
I uvedl včera Jan ŠtoH z tiskové-
xlboru Ministerstva zdravotnic-
11I('nonového ředitele by podle
11I1'lnbýt známo příští týden. Mi-
I Svatopluk Němeček přitom
It ýdnern v Plzni uvedl, že komi-
1It1(·vybírat už v tomto týdnu.
IIpušténý pacient Vlastislav A.,
y podle policistů mladou ženu
aídil, po činu tvrdil, že jej vedl
v hlavě. Znalci, kteří zpracová-
JlIO policii rozhodující posu-
, uvedli, že muž byl nepříčetný
vraždu nebyl trestně odpověd-
Soud letos poslal Vlastislava A.
zabezpečovací detence. Proti
u si muž podal stížnost. Začal
u, že lidově řečeno vodil znalce
os a příznaky odkoukal od ji-
h nemocných při pobytech na
rhiatrií. Znalci teď pracují na no-
posudku.
dobný případ se stal minulý tý-
v Praze, kde vraždila žena, kte-
yla jen pár hodin před činem
uštěna z psychiatrické nemoc-

Mnoho právovárečml{ů
Prazdroj nebojujevuzo

Jaroslav Nedvěd
redaktor MF DNES

PLZEŇ Není právovárečník jako
právovárečník. Někteří se nedávno
ozvali, že na základě historických
vlastnických vazeb k Měšťanskému
pivovaru v Plzní požadují část ma-
jetku Plzeňského Prazdroje. Vidí v
tom náhradu údajně nedostatečné-
ho vyrovnání vlastnictví po roce
1989, kdy se vracel majetek zestát-
něný za komunistického režimu.
Zároveň ale existují právováreční-

ci, kteří si myslí, že k určitému vy-
rovnání došlo, a pokládají záleži-
tost za uzavřenou. Ti tvrdí, že ná-
prava historických majetkových
křivd v podobných situacích těžko
může být ideální. Zdůrazňují, že
sami právovárečníci v devadesá-
tých letech souhlasili s tím, že stát
jejich požadavky uspokojí 12,5% ak-
cií Prazdroje za výhodnou cenu.
Za právovárečníky by se měli

označovat především potomci lidí,

kteří v Plzni získali právo vařit pivo
a v 19. století nechali vystavět Měš-
ťanský pivovar, ze kterého se poz-
ději zrodil Plzeňský Prazdroj.
Právo várečné bývalo spojené s

vlastnictvím domů v centru Plzně.
V polovině července se svými po-

žadavky na podíl z majetku
Prazdroje vyrukovalo Právováreč-
ně měšťanstvo v Plzni. Organizace
má reprezentovat na 230 lidí. Nyní,
tedy v době, kdy vlastník pivovaru
skupina SABMilIer jedná o prodeji
Prazdroje, chce organizace požá-
dat vládu a parlament o součin-
nost, aby byly napraveny údajné
historické křivdy 'a majetek se vrátil
původním vlastníkům.
Předseda Právovárečného měš-

ťanstva v Plzni Karel Svoboda uvedl
i to, že právovárečníci upozorňují
případné zájemce o koupi Prazdro-
je.na své požadavky. Tvrdí také, že
znárodnění plzeňského pivovaru v
roce 1948 nebylo dokončeno, takže
nárok na vlastnictví trvá.
Před touto institucí ovšem právo-

várečníky zastupovalo občanské
sdružení Spolek plzeňských právo-
várečníků. V jeho čele stál Pavel
Stelzer, potomek stavitele Měšťan-
ského pivovaru Martina Stelzera.
Tento spolek zastupoval zhruba
děvět stovek lidí.

Potomci si mohli koupit akcie
po tisíci korunách
Pavel Stelzer se k novým požadav-

kům na majetek v pivovaru nehlásí.
"Připadá mi to tak trošku nemorál-
ní, když jsme všichni právoráreční-
ci naprosto většinově na valných
hromadách rozhodli, jakýtn způso-
bem půjdeme do privatizačního
procesu, se kterým téměř všichni
souhlasili, " prohlásil Pavel Stelzer.
Připomíná, že odškodněni byli

všichni včetně lidí, kteří nyní vzná-
šejí požadavky znovu. "Zavázali
jsme se tehdy, že pokud se s námi
vláda dohodne na řešení privatiza-
ce, stáheneme všechny žaloby, což
jsme udělali. Nečekali jsme, že se
toho někteří znovu chopí a žaloby

obnoví," řekl Stelzer.
Potomci právovárečníků na zákla-

dě dohody spolku se státem mohli
v polovině devadesátých let koupit
akcie pivovaru po tisíci korunách
za jednu a později při vykupování
podílů malých akcionářů za akcii
získat zhruba 18 tisíc korun.
Někdejší šéf spolku upozorňuje,

že dnes se k Právovárečnému měš-
ťanstvu v Plzni hlásí i lidé, u kte-
rých je vztah k pivovaru sporný.
"Patří mezi ně i ti, kteří kupovali

domy a neměli ve smlouvách něja-
ké právo várečné, protože to už
dávno vymizelo," uvedl. Stelzer se
domnívá, že mnozí z nich jsou nad-
šeni myšlenkou, že by se dostali k
majetku Prazdroje.
Bývalá jednatelka Spolku plzeň-

ských právovárečníků Jindřiška Eli-
ášková je rovněž přesvědčena, že
majetkové křivdy související s
Prazdrojem byly určitým způso-
bem vypořádány. "Rozhodli jsme
se tehdy jít cestou jednání a odsou-
hlasila to valná hromada. Byla to

vůle drtivé většiny," uvedla. Je pře-
svědčena, že problematika držení
práva várečného je dnes velmi kom-
plikovaná záležitost.
Jindřiška Eliášková se domnívá,

že otázka majetkového odškodnění
právovárečníků v Plzni je uzavře-
na .• Já ten pocit mám. V případech
velkých znárodnění se zřejmě ni-
kdo nemůže domnívat, že se najde
bezvadné řešení. Ale nějaký akt se
tady odehrál a byla to forma náhra-
dy. A ti lidé si to na valných hroma-
dách odhlasovali a souhlasili s tím
principem, " zdůraznila.
Pavel Stzelzer si myslí, že většina

právovárečníků je nyní v podstatě
spokojena a uvědomuje si, že všech-
ny historické křivdy není možné
vždy zcela vypořádat. "Navíc je tře-
ba si uvědomit, co asi tak zůstalo v
Prazdroji z původního Měšťanské-
ho pivovaru. Pražec na nějaké kole-
ji? Možná železniční vlečka, která
se nepoužívá, je z té doby. Vždyť
všechno ostatníje úplně jiná investi-
ce. " konstatoval Stelzer.
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